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Molt bona tarda i moltes gràcies per ser aquí.  

 

És un goig veure aquest Museu de l’Aigua i el Tèxtil, als Dipòsits Vells de la ciutat, tan ple 

de  representants  d’entitats  i  institucions,  de  coneguts,  de manresanes  i manresans. 

També de família i amics. De persones que admiro i estimo.  

 

Vull donar‐vos les gràcies per ser aquí. I us he de dir que estic aclaparat per la vostra 

presència tan nombrosa i per tots els missatges que he anat rebent aquests dies. Alguns 

ja m’heu emocionat abans de començar. Moltes gràcies! 

 

També  als  alcaldes  i  alcaldesses  que  avui  ens  acompanyeu.  Diputats,  delegada  del 

govern, president del Consell Comarcal. 

 

I  no  cal  dir  que  em  fa  especial  il∙lusió  comptar  amb  la  presència  dels  màxims 

representants de  les principals  institucions del país: el President de  la Generalitat,  la 

vicepresidenta  del  Parlament  amb  funcions  de  presidenta,  i  la  consellera  de  la 

Presidència. 

 

Tres persones amb qui ens coneixem molt bé, companys i companyes de lluites des de 

fa més de 20 anys, i que a més tinc la sort de compartir‐hi amistat també des de fa molt 

temps. Gràcies Pere, Alba i Laura.  

 

Fa  quatre  anys  em  presentava  davant  tots  vosaltres  com  a  candidat  a  l’alcaldia  de 

Manresa. Volia ser alcalde, per fer d’alcalde. Trepitjar carrer. Escoltar la gent. Resoldre 

els reptes que tenim com a ciutat. Construir projectes i avançar cap al futur.   

 

Vam guanyar aquelles eleccions. I vam formar govern, amb un pacte que ens va portar 

a  l’alcaldia  un  any  més  tard.  Ara  doncs,  fa  dos  anys  i  mig  que  tinc  el  plaer  i  la 

responsabilitat enorme de ser alcalde de Manresa. El primer alcalde d’Esquerra des de 

la República. 

 

I avui, tornem a ser aquí. Podria omplir‐me la boca d’excuses i parlar de la pandèmia, i 

de la guerra, dels costos de l’energia, dels preus disparats... per justificar que bé, que no 

hem tingut temps ni possibilitats de fer tot el que voldríem...  
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Però no ho faré. No posaré cap excusa. Perquè malgrat el poc temps que hem tingut i la 

conjuntura molt difícil, n’hem fet moltes, de coses. Per donar resposta als reptes que 

tenim a escala global i local.  

 

Hem teixit un govern de valors, emocions, ideals... Davant les crisis i reptes, optimisme, 

feina i compromís; davant la mirada curta, projectes transformadors...  

 

I valors republicans: govern feminista per una ciutat lliure de desigualtats i violències, 

inclusiva  amb  totes  les  diversitats  (d’origen,  religiosa,  social,  afectiva,  sexual  i  de 

gènere,...); una ciutat amb una cultura viva, diversa  i  transformadora; un ecologisme 

amb arrels i arguments profunds, ambiciosos i madurs.  

 

I les xifres parlen. Hem invertit 40 milions d’euros en quatre anys en obra pública, hem 

aprovat el pressupost més alt de la història de l’Ajuntament: 110 milions el 2023 que 

ens permetran donar més i millors serveis. 

 

Hem situat aquesta ciutat en una posició privilegiada per afrontar el futur amb totes les 

garanties. Però, sobretot, hem sembrat moltes llavors.  

 

Ras i curt. Gràcies a la tasca en aquesta etapa de només 2 anys i mig a l’alcaldia, som 

davant l’aposta inversora més gran de la història de Manresa. Hem aconseguit projectes 

per valor de 200 milions d’euros (ho repeteixo: 200 milions d’euros) dels quals 150 ja 

estan finançats i s’invertiran els propers quatre anys. Són 5 vegades la inversió que hem 

fet aquest mandat. Cinc vegades! 

 

Són diners que hem anat  a  buscar  i  hem aconseguit  perquè  tenim projectes.  Es  pot 

opinar, criticar o intentar menystenir, però hi ha realitats incontestables. Les xifres són 

les xifres. El govern republicà d’aquesta ciutat ha mirat descaradament el futur alhora 

que  gestionava  la  pitjor  crisi  social,  econòmica,  sanitària,  geopolítica  i  climàtica  en 

dècades.  

 

200  milions  que  han  de  situar  Manresa  al  segle  XXI.  Que  transformaran  la  ciutat, 

generant  ocupació,  coneixement,  futur.  200  milions  per  transformar  somnis  en 

realitats. 

 

Tota aquesta  feina no es  fa  sola. Els grans  reptes  s’assoleixen a  través del  treball en 

equip, amb el conjunt del govern, entitats, institucions, ciutadania compromesa.  
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I ho estem fent amb un equip fantàstic que hi està deixant la pell. Vull agrair‐los l’esforç 

i la dedicació: Cristina, David, Muntsa, Pol, Anna, Jamaa, Mariona. Sense ells res de tot 

això  no  hauria  estat  possible.  Gràcies,  companyes  i  companys,  per  la  vostra  feina  i 

compromís.  

 

I el camí no l’hem fet sols. Un agraïment també a les regidores i regidors de Junts per 

Manresa  amb  qui  hem  estat  treballant  tot  aquest  temps  i,  especialment,  al  Valentí 

Junyent, a qui vaig rellevar a l’alcaldia i amb qui hem seguit treballant conjuntament. 

Hem format un equip fort i cohesionat i crec que el balanç és positiu. Gràcies, Valentí, 

pel teu acompanyament i suport constant. 

 

Gràcies a totes i tots per fer possibles aquests 200 milions de somnis que construiran la 

Manresa pròspera, sostenible i cohesionada del segle XXI. 

 

Quan hi penso a fons, m’adono que ser alcalde és un privilegi. Estic segur que serà la 

feina més bonica i apassionant que mai hauré fet. Alcalde de la ciutat que em va veure 

néixer i estimo.  

 

Fer d’alcalde vol dir ser al punt de mira, per bé i per mal. L’Ajuntament és l’administració 

més propera, on tothom s’adreça. I a mi  m’agrada que sigui així. No us podeu imaginar 

la  quantitat  de  missatges  que  rebo.  Pel  carrer,  per  les  xarxes  socials,  als  actes  on 

assisteixo, a la botiga del barri, al barber... A tot arreu. Tothom té un comentari per fer 

a l’alcalde, una petició pel seu barri, per la seva entitat... o un queixa, o un agraïment, 

també, de vegades!  

 

I a mi m’apassiona correspondre. És la meva feina i ho faig tant com puc. Respondre, 

rebre persones o entitats al despatx o anar‐les a visitar, estant a prop dels problemes, 

de la gent. I posar fil a l’agulla per resoldre les qüestions que plantegen.  

 

Ser  alcalde  vol  dir  reunions,  estar  al  cas  de  tot,  tenir  l’agenda  atapeïda  i  assistir  a 

moltíssims actes. També vol dir presidir institucions que ens enorgulleixen: Althaia, la 

FUB, Sant Andreu Salut,  la Junta de la Séquia...  i empreses municipals com Aigües de 

Manresa,  Manresana  d’Equipaments,  FORUM.  També  implica  renunciar  a  una  part 

important de la vida privada: família, amics. Però també permet, per exemple, felicitar 

els avis  i  les àvies quan fan 100 anys i emocionar‐te en escoltar la seva trajectòria de 

vida. O visitar escoles, conèixer empreses, el teixit associatiu, els barris... 
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Ser alcalde és una feina de 24 hores al dia, 365 dies l’any. Un servei a la ciutat que jo 

procuro  fer  amb  humilitat,  dedicació  i  compromís.  A  totes.  Sense  parafernàlies  ni 

protocols excessius. Anant al gra. Treballant. Mirant de ser‐hi sempre. Sabent que em 

dec  a  totes  i  cadascuna  de  les  persones  de  Manresa.  Una  feina  absorbent,  però 

apassionant. I que em veig amb força i capacitat per continuar fent. 

 

El  2019  vam prendre uns  compromisos  que  es  resumien en  tres  idees:  ciutat  verda, 

ciutat  dinàmica  i  ciutat  de  trobada.  Per  fer  de  Manresa  una  autèntica  capital: 

emprenedora, econòmicament potent i socialment activa. Una ciutat que batega. 

 

Permeteu‐me fer un repàs de la feina feta. 

 

1. CIUTAT VERDA 

 

El primer eix és ciutat verda. Ens vam comprometre a fer una ciutat més sostenible, més 

amable, que respecti el medi ambient i faci front a l’emergència climàtica.  

 

Ho estem fet des de molts fronts: 

 

Hem treballat per una Mobilitat sostenible  

 

 Incorporant 8 busos elèctrics, que ens han permès ser una ciutat pionera i tenir 

tota la flota verda. Som la 2a ciutat catalana (després de Barcelona) i la cinquena 

de tot l’estat amb més busos elèctrics.  

 

 Hem fet gratuït el transport públic fins als 18 anys. També som capdavanters en 

aquest tema. I hem tingut una gran resposta: Un terç dels joves de 16 a 18 anys 

avui fan servir la T‐18 gratuïta. Fins el mes de juny hem rebaixar al 50% la T10 i 

la Tmes. I la utilització del bus està en xifres de rècord. 

 

 I estem a punt d’aprovar el Pla de Mobilitat Urbana Sostenible. Un pla bàsic per 

transformar profundament els hàbits i aconseguir una ciutat molt més saludable, 

agradable i sostenible. 

 

Nou model de residus: 
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També hem estat una ciutat pionera en repensar el model de gestió de residus que ens 

permeti  arribar  a  la  taxa  del  70%  de  reciclatge,  com  marca  la  Unió  Europea  però, 

sobretot, com volem nosaltres, perquè ens ho creiem! Hem estat quatre anys treballant 

intensament en el nou model i aquest 2023 serà el moment d’implantar‐lo. Un servei 

que té un impacte importantíssim perquè afecta tota la ciutadania. Per tant dependrà 

de tots nosaltres que la nova gestió sigui un èxit.  

 

Anella Verda / parc del Cardener: 

 

Amb  la pandèmia  vam  redescobrir  l’Anella Verda. Aquest entorn magnífic,  des de  la 

serra de Montlleó al Poal, del Collbaix als cingles de Rocatinyosa i la vall del Llobregat. 

Una ciutat d’horta i de secà i amb dos rius que la recorren de cap a cap.  

 

 Hem completat nous itineraris (com la passarel∙la sobre el Cardener a Can Poc 

Oli o la millora d’un tram del camí entre Manresa i Sant Joan) 

 

 Hem aprovat el Pla Estratègic del Cardener, aquest gran eix verd que travessa la 

ciutat i la vertebra, i hem iniciat un Projecte per a la seva renaturalització, perquè 

volem un riu ple de vida. 

 

 Hem  enderrocat  la  Carpa  del  Riu  per  recuperar  el  tram  central  del  parc  del 

Cardener, després de més de 25 anys privatitzat.  

 

 Hem fet actuacions amb l'ACA per millorar el bosc de ribera.  

 

 Hem obtingut finançament per acabar la rehabilitació de la Torre Lluvià, un espai 

extraordinari a l’Anella Verda. En pocs mesos tindrem el projecte i iniciarem les 

obres. 

 

 Hem creat un obrador compartit perquè els nostres productors puguin revalorar 

els seus productes d’horta. Perquè és imprescindible que apostem pel consum 

dels productes de proximitat.  

 

El  canvi  climàtic  el  vivim  cada  dia,  també  amb  fenòmens  extrems:  onades  de  calor, 

tempestes o incendis, com el que malauradament vam patir aquest juliol. Famílies del 

Pont de Vilomara i de Sant Fruitós van perdre casa seva. I també a Manresa, vam veure 

com es cremava la zona de les Arnaules. La veritat és que un dels moments més intensos 
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que  he  viscut  com  a  alcalde  va  ser  aquella  tarda  del  18  de  juliol.  Aquella  columna 

immensa de fum que creixia sobre Bufalvent, i també l’estona que vam patir per l’Enric 

Casasayas,  que  lluitava  contra  el  foc  a  la  seva  finca  i  no  sabíem  si  havia  pres  mal. 

L’abraçada  que  ens  vam  fer  aquell  vespre,  encara  entre  cendres  però  amb  el  foc  ja 

passat, no l’oblidaré. Ell va perdre una part de la finca i nosaltres una part del paisatge. 

Però per sort ell i la seva família tiren endavant amb esforç, com el conjunt de la nostra 

pagesia, un sector a qui hem de cuidar i donar suport. 

 

I en el camp de l’energia i l’eficiència tenim molta feina pendent, però també hem fet 

passos molt importants.  

 

 Hem  substituït  un  terç  de  la  ciutat  per  enllumenat  LED  (2  milions  d’euros 

d’inversió), que completarem aquest proper mandat a tota la ciutat.  

 

 Hem instal∙lat una caldera de biomassa per als equipaments educatius i 

esportius de la Balconada i en farem una altra al Congost. 

 

 I  hem dotat  la  ciutat de dues eines que permetran a partir d’ara accelerar  la 

transició energètica:  

 

1) Hem transformat Aigües de Manresa, la joia de la corona, en una energètica 

pública per omplir els equipaments municipals  de plaques solars.  

 

2)  I  hem  ajudat  a  crear  una  comunitat  energètica  al  Polígon  de  Bufalvent, 

experiència pionera que agrupa ja més de 30 empreses.   

 

 El 2023 tirarem endavant un Pla de xoc amb 1M d’euros per inversions de millora 

de  l’eficiència  energètica.  I  ens  comprometem  a  mantenir‐lo  els  4  anys  del 

proper mandat.  

 

 I  tot  això,  perquè  no  volem  seguir  depenent  de  les  grans  energètiques,  que 

decideixen  els  preus  que  volen,  que  s’enriqueixen  i  ens  escanyen  famílies, 

empreses i institucions.  

 

Hem treballat a fons per millorar l’espai públic. Perquè parlem molt de grans projectes 

però volem també cuidar més i millor el dia a dia de la ciutat, els espais que compartim, 
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perquè  tinguin  millors  condicions,  siguin  més  nets,  agradables  i  amables  per  a  les 

persones. Ampliant voreres, enverdint la ciutat.  

 

 Amb el Pla de millora espai públic hem invertit 4 milions en voreres, calçades, 

camins rurals, i també parcs infantils, una de les grans demandes de les famílies. 

 

 Hem renovat els entorns d’escoles, per fer‐los més segurs, més agradables; i hem 

engegat un projecte per plantar arbres i enverdir els patis.  

 

 Hem  estrenat,  fa  ben  poc,  nous  contractes  del  servei  de  neteja  viària  i  de 

jardineria. Que  ja s’estan començant a notar  i es notaran encara més. Perquè 

volem una ciutat més neta i més bonica. 

 

I també hem fet grans inversions, com: 

 

 L’Av Països Catalans: 7 milions d’euros per unir els Dolors amb els Trullols, recosir 

barris i treure trànsit de l’interior de la ciutat. Una obra importantíssima que hem 

fet amb la Generalitat i que és molt utilitzada. 

 

 La Via Sant Ignasi: que ha transformat l’entorn de la Fàbrica Nova, la plaça del 

Remei,  ampliant  voreres,  plantant  arbres  i  guanyant més de  3.000m2 per  als 

vianants. 

 

 I el maig, remunicipalitzarem la Zona Blava després de 18 anys. Recuperem la 

sobirania d’una eina  importantíssima per  la gestió de  la mobilitat.  Farem una 

Zona Blava més  barata  i  ens  comprometem a destinar  el milió  d’euros  anual 

d’ingressos a la millora de la mobilitat i de l’espai públic.  

 

 I tenim el gran repte de transformar la carretera de Cardona en un passeig arbrat 

i  amb voreres amples, que ens connecti el  centre amb el  riu  i  sigui molt més 

agradable per als vianants.    

 

Ciutat verda, doncs, perquè no hi ha un planeta B. No hi ha un planeta de recanvi.  
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2. CIUTAT DINÀMICA I D'OPORTUNITATS 

Manresa també ha de ser una ciutat dinàmica i plena d’oportunitats. El nostre segon eix. 

 

Tenim un teixit  social potent, que aposta per  la  recerca  i el  coneixement. Una ciutat 

universitària, industrial, i que fa costat al petit comerç. Que genera riquesa, talent i llocs 

de treball. 

 

Manresa no s’entén sense indústria. Però ens hem quedat sense sòl industrial i tenim 

dos grans sectors pendents des de fa més de 10 anys i que ara hem desencallat.  

 

 Estem a punt de desenvolupar el Polígon Pont Nou: 150.000 m2 per les empreses 

del territori que han de créixer i per empreses de fora que s’hi vulguin implantar. 

Després d’anys encallat,  hem  treballat de  valent per  tirar‐lo endavant.  L’obra 

començarà aquest 2023  i  tenim contactes permanents amb ACCIÓ per captar 

empreses. Aprofito també, per donar el condol a la família del jove que avui ha 

perdut la vida en un accident laboral.   

 

 I el Parc Tecnològic: destinat a empreses de  recerca  i  innovadores. També ha 

estat una de les pedres a  la sabata d’aquesta ciutat. Els últims temps hem fet 

molta feina i aquest any també s’iniciaran les obres. 

 

 Ocupació: Amb ERC al govern hem passat dels 2 als 5M d’euros en polítiques 

d’ocupació.  I en els últims 4 anys hem  inserit prop de 3.000 persones al món 

laboral. 

 

 Perquè la millor política social és oferir feina a les persones que ho necessiten. 

 

 Emprenedoria: Igualment des del 2019 hem ajudat a crear 488 empreses, que 

han generat 637 llocs de treball. I l’Ajuntament de Manresa tenim la millor taxa 

de supervivència de noves empreses de les comarques de Barcelona, per la qual 

cosa hem rebut reconeixements.  

 

 Però no en tenim prou i per aquest motiu hem creat PROMANRESA. L’Agència 

de  promoció  econòmica  que  concentra  totes  les  polítiques  d’ocupació, 

emprenedoria, indústria i comerç. Ara tenim una eina unificada, per donar més i 

millor servei als que ofereixen feina i als que en busquen.  
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I  ProManresa  ocuparà  l’antiga  fàbrica  de  l’Anònima:  Un  altre  gran  espai  que  hem 

recuperat  i  que  desencallem  també.  Aquest  proper  mandat  serà  el  moment  de 

rehabilitar l’edifici modernista d’Ignasi Oms i Ponsa, aquesta fàbrica que durant més de 

100 anys va donar llum a la ciutat i ara volem que sigui un far de nova economia. I també 

una fàbrica de creació, ja que destinarem 1.500 m2 a la producció cultural. Una obra de 

4 milions d’euros, que revitalitzarà el Centre Històric.  

 

 Guimerà: Som ciutat comercial, de comerç de qualitat, per això és imprescindible 

la transformació del principal eix comercial de la ciutat: el carrer Guimerà. Han 

passat moltes dècades i molts alcaldes però no ha estat fins ara que hem apostat 

fort per afrontar el repte. Aquest govern ha començat a transformar Guimerà. 

Tenim  el  projecte.  L’hem  fet  participadament  amb  veïns  i  veïnes,  comerç  i 

ciutadania.  I el 2023 serà l’hora de les obres. Perquè volem un carrer Guimerà 

per a les persones. 

 

 Hem seguit treballant per consolidar la ciutat universitària. Ens sentim orgullosos 

de ser al costat de la FUB i de la UPC, que ens aporten més de 3.000 estudiants 

de grau i màster i més de 5.000 de formació continuada. I que no paren de créixer 

i impulsar projectes innovadors. 

 

 Cultura: som una ciutat que batega amb el Kursaal, un equipament que ens posa 

a  primera  divisió  en  arts  escèniques  al  país.  També  la  Casa  de  la Música,  les 

nombroses entitats...  i no hem parat de  reinventar‐nos  i aportar noves  idees: 

Hem fet créixer els Jardins de Llum i la Mediterrània, hem creat  les Microscopies 

per omplir d’art  l’Anella Verda, el Festivalet de Circ  i els Batecs de Dansa, per 

donar veu a totes les disciplines. I seguim sent un referent en la recuperació de 

la Memòria Històrica. 

 

 Esport: una ciutat que viu amb  fruïció  l’esport. Hem posat gespa artificial a 4 

camps de futbol (Mion, Balconada, Congost, Xup) i aviat ho farem al Camp de les 

Cots. També hem estrenat el nou tartan de l’estadi d’atletisme, hem fomentat 

l’esport  escolar  i  el  femení  i  hem  creat  infraestructures  perquè  les  persones 

grans puguin fer exercici als barris. Perquè fomentar l’esport per a tothom és una 

eina de salut i cohesió social. 

 

 I un esment a Manresa 2022, una commemoració que ha  inclòs un programa 

potent d’actes de  tota mena,  ens ha projectat  el món  i  ens ha permès  rebre 
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inversions per  l’espai públic  i els equipaments.  I  també ha servit per posar en 

valor  el  Camí  Ignasià.  Un  itinerari  que  ja  molta  gent  recorre.  Per  esport, 

senderisme, patrimoni, cultura, espiritualitat... Manresa és la Compostel∙la del 

Camí Ignasià. És un projecte que treballem i treballarem per fer créixer perquè 

té un enorme potencial de futur. 

 

 Manresa  2022  ha  donat  un  impuls  important  al  turisme,  un  àmbit  que  està 

donant  fruits  positius,  multiplicant  els  visitants,  i  que  seguirem  alimentant. 

Gràcies, també a tot l’equip de Turisme Manresa pel seu treball!  

 

3. CIUTAT DE TROBADA  

 

El tercer eix és la ciutat de trobada. Som al centre del país, a mig camí entre el mar i els 

Pirineus. És el millor lloc per viure! Però, sobretot, ho és per la seva gent.  

 

Una ciutat diversa i plural que es construeix amb i per a les persones. Nascudes aquí o 

vingudes d’arreu, perquè som ciutat d’acollida. Un ciutat oberta al món, que fa xarxa.... 

Aquest  és  l’eix  fonamental  de  les nostres polítiques:  la  ciutadania! Amb  tota  la  seva 

riquesa i complexitat.  

 

Una ciutat feminista, que respecta la diversitat, les cultures, les creences, la manera de 

pensar, com ens sentim o com volem estimar. Una ciutat referent de fa anys en diàleg 

interreligiós i intercultural. 

 

Ara  alguns  volen  posar  de moda  la  cantarella  que  a Manresa  hi  sobra  gent,  i  posen 

etiquetes, parlen de gent de primera i gent de segona categoria. A nosaltres no ens sobra 

ningú. El món és ric i divers i així serà, aquí i arreu, es vulgui o no... Tots nosaltres, o els 

nostres avantpassats, hem estat migrants alguna vegada.  I  totes  les grans ciutats del 

món són un gresol de diversitat. El que convé és treballar a fons per gestionar aquesta 

diversitat, amb mentalitat oberta i acollidora, alhora que tenint clar que cal ser estricte 

a recordar tant drets com deures de tothom.  

 

Mireu: fa pocs dies vaig conèixer el Mahdi i el Javid, dos nois afganesos que han arribat 

a la ciutat fugint de l’horror dels talibans. El Mahdi fa pocs mesos que és aquí amb la 

seva família. El Javid fa un any i parla català. Són enginyers i informàtics que busquen 

una nova oportunitat, coneixen la ciutat i se l’estimen. Algú pot dir que no poden ser 

manresans? Nosaltres no només els volem. Volem construir la ciutat amb ells. 
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I som també una ciutat que vetlla pels infants, adolescents, joves i les persones grans, i 

que treballa per  les més febles. Perquè no ens podem permetre deixar ningú enrere.  

 

 Per això hem dedicat més recursos que mai a Serveis Socials, a atendre els que 

més ho necessiten.  I  hem estat  pioners  oferint  un  servei  d’atenció  a  domicili 

basat en la qualitat que ha doblat el nombre d’hores i que gestiona una institució 

de la ciutat com Sant Andreu Salut! Perquè volem que les nostres persones grans 

siguin ben ateses, a casa seva, tant temps com sigui possible. 

 

 Hem  multiplicat  per  quatre  les  polítiques  feministes  i  LGTBI  perquè  sempre 

combatrem  les desigualtats.  I  també  tenim el pressupost més  feminista de  la 

història. 

 

 I en habitatge, aquest dret  fonamental que  tantes persones veuen amenaçat, 

ens falta molta feina per fer, però també n’hem fet més que mai: 

 

o Hem triplicat els habitatges d’emergència  

 

o Hem creat un alberg social per atendre persones sense llar.  

 

o Hem  iniciat  30  habitatges  assequibles.  12  de  Protecció  Oficial  al  carrer  Dr. 

Zamenhoff.  I 18 amb La Raval, un projecte d’habitatge cooperatiu innovador a 

la plaça Hospital, al cor del Centre Històric.  

 

o Hem impulsat l’empresa municipal d’habitatge FORUM, amb un nou lideratge i 

reforçant l’equip.  

 

o Hem aconseguit 8M dels NGEU per millorar l’eficiència energètica de més de 

400 habitatges del Xup i altres barris. Som la segona ciutat del país que més 

diners  ha  aconseguit,  perquè  hem  presentat  un  bon  projecte.  

 

o Hem  impulsat  projectes  de masoveria  urbana,  programes  de microcrèdits  o 

ajuts al  lloguer, donem suport als propietaris, perquè puguin posar els pisos 

buits al mercat, i  també a les persones que necessiten habitatge 

 

o I estem treballant per fer realitat 100 nous habitatges assequibles.  
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 I treballem per l’educació... 

 

o Pla de millora de centres escolars.  

 

o Integrant a la xarxa pública una institució històrica com l’Escola Joviat, la més 

gran de la ciutat.  

 

o Hem comprat els terrenys per construir l’Escola Valldaura i, ben aviat, signarem 

l’acord per a la construcció del nou edifici amb la Generalitat.  

 

o I tenim un gran repte pendent, que és combatre la segregació escolar, una de 

les xacres per a la cohesió social i l’educació d’ infants i joves. I per fer‐ho, calen 

decisions  valentes  i  incòmodes,  compromís,  recursos,  treballar  consensos  i 

constància durant anys. Però ho farem. 

 

Seguretat: 

 

Menció a part mereix el  tema de  la  seguretat, el  civisme  i  la  convivència. Perquè no 

podem permetre que ningú  tingui  por o  se  senti  insegur  als  carrers de  la  ciutat.  Em 

preocupa  molt,  ens  preocupa  com  a  govern,  i  hi  estem  destinant  molts  esforços.  I 

recordem que, per molt que la dreta se n’ompli la boca, qui més pateix la inseguretat 

són les classes mitjanes i populars. Per tant, ser d’esquerres vol dir lluitar perquè tota la 

població se senti segura. 

 

Però que quedi clar: NO farem populisme ni demagògia amb la seguretat. Ni l’utilitzarem 

partidistament com ja s’encarrega de fer la dreta, la ultradreta i l’extrema dreta. 

 

Manresa NO ÉS més insegura que la resta de les ciutats catalanes. Es pot dir mil vegades, 

però una mentida no es converteix en veritat a còpia de repetir‐la. Estem en xifres de 

delinqüència inferiors a les ciutats mitjanes del país. 

 

Això no vol dir que mai no passi res. I tant que passen coses, algunes de greus, i això ens 

preocupa i hem posat tots els mitjans al nostre abast per combatre‐ho. Perquè alhora 

que diem que som una ciutat oberta i diversa, també diem amb tota la rotunditat que 

tenim TOLERÀNCIA ZERO amb la delinqüència i l’incivisme. 

 

Hem treballat i no deixarem de fer‐ho amb múltiples mesures. 
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 Hem instal∙lat 20 càmeres de videovigilància en llocs estratègics.  

 

 Aviat  tindrem  la primera Comissaria de proximitat  al  Passeig de  la República, 

compartida entre policia local i mossos.  

 

 Hem resolt ocupacions conflictives que havien generat tensió veïnal. 

 

 Hem recuperat patrulles conjuntes de Mossos i Policia Local. 

 

 Hem tret de circulació persones multireincidents amb el dispositiu Tremall. 

 

 I augmentarem la plantilla de la PL dins les possibilitats. Però no prometrem res 

que no es pugui fer. No és creïble prometre alegrement desenes de noves places, 

senzillament perquè la llei no ho permet.  

 

Tenim clar que aquestes són accions efectives, que ja ens han donat bons resultats, però 

també cal remarcar que no tot és a les mans de l’Ajuntament. Votem un alcalde, no un 

xèrif, ni un legislador, ni un jutge. Tenim les competències i  les eines que tenim. I  les 

utilitzem  totes,  tant a  fons  com és possible. Però cap alcalde  resoldrà  tot  sol  aquest 

tema. 

 

Alhora,  tenim claríssim que  la qüestió de  la  seguretat no es millora només amb més 

policia.   

 

 Per això hem engegat projectes socials per a persones amb risc d’exclusió com 

el Sostre 360, que va néixer a Manresa, perquè volem anar a l’arrel del problema.  

 

 Estem millorant la il∙luminació dels carrers.  

 

 Hem  reforçat  les  campanyes  de  civisme  i  tenim  clar  que  és  un  tema  que  cal 

impulsar encara més, de manera molt important.  

 

Som  la  Manresa  del  més.  Sempre  sumem.  Més  il∙luminació,  més  patrulles  mixtes  i 

càmeres,  i  també més projectes socials. Sempre més projectes socials. La política del 

més, la Manresa que afronta i resol els problemes complexos amb solucions complexes, 

no amb demagògia.  
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No dubteu que els que estimem Manresa guanyarem als apòstols de la por, aquells de 

“com pitjor, millor”. 200 milions  d’idees, també per guanyar els discursos de l’odi i de 

la por. 

 

4. CIUTAT CAPITAL 

 

Aquest  mandat  també  es  distingeix  per  la  capitalitat.  El  quart  eix.  Una  capitalitat 

indiscutible i que hem reforçat posant les bases de grans projectes que ja hem engegat 

i completarem els propers anys, que no només beneficien Manresa sinó, també, tot el 

Bages i la Catalunya Central.  

 

 Museu del Barroc: que està cridat a ser un gran equipament de país. Serà un dels 

llegats que també deixarà Manresa 2022, una inversió molt rellevant, el 60% de 

la qual prové de finançament extern: de la Generalitat, de l’estat i d’Europa. 

 

 Tenim acord per construir un nou Arxiu Comarcal i municipal rere l’Ajuntament. 

Un projecte molt important i reclamat. 

 

 Com també ho serà la nova seu de la Generalitat, als antics jutjats: una inversió 

de 21 milions d’euros les obres que ja han començat i que centralitzarà tots els 

serveis de la Generalitat a la ciutat. 

  

Tres projectes cabdals que seran un impuls al Centre Històric, un entorn al qual seguirem 

donant nova vida.  

 

 Però en tenim més, de projectes. Estem redactant el projecte d’ampliació del 

Nou Congost, que esdevindrà un dels 5 pavellons públics més grans del país, al 

servei del bàsquet i de grans esdeveniments socials i culturals.  

 

 Amb  Ferrocarrils  de  la  Generalitat  estem  treballant  per  soterrar  la  línia,  per 

recosir  barris  i  crear noves  zones  verdes  al  centre. Alhora,  el  portarem  fins  a 

l’Agulla per donar un servei de metro a la Parada i Parc Tecnològic. I ja s’estudia 

el perllongament cap a Sallent i Súria. Perquè el tren és el mitjà de transport més 

sostenible.  I  hi  apostem  fort.    Una  inversió  importantíssima  de més  de  40M 

d’euros que transformarà la ciutat: no hi renunciarem! 
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 Però en  infraestructures no ens cansarem de reivindicar: necessitem arribar en 

tren a Barcelona en menys d’una hora. Necessitem més trens i més ràpids. És un 

tema clau per al futur de la ciutat i de la comarca. No podem seguir amb un servei 

de Rodalies que, senzillament, no funciona.  

 

 També hem de seguir millorant la C55, amb la variant de Castellgalí.  I hem de 

prendre decisions valentes a la C16, l’autopista que ens connecta amb Barcelona 

i que és la més cara del país. S’han fet moltes coses malament durant molts anys, 

però els ciutadans de Manresa, el Bages i tot l’eix del Llobregat no podem pagar 

els  plats  trencats  de  tan  mala  gestió.  President:  hi  hem  de  trobar  solucions 

urgentment! 

 

FÀBRICA NOVA 

 

I no podem deixar de parlar del projecte de la Fàbrica Nova. El gran motor econòmic de 

la  ciutat  durant  dècades.  On  van  arribar  a  treballar  2.500  persones  alhora, 

majoritàriament dones. Un dels més grans complexos tèxtils d’Europa en aquella època 

que Manresa era la 4a o 5a ciutat del país.  

 

És un projecte al qual modestament he dedicat un munt d'hores i de feina. Perquè sí, 

era una obsessió. Meva i del meu equip. Feia més de 30 anys, TRENTA!!, que aquell gran 

recinte al mig de la ciutat s’omplia de pols i ningú no feia res per revertir‐ho. Han passat 

uns quants alcaldes. Uns quants regidors d'Urbanisme. Però el gegant seguia adormit, 

cap projecte dels que s’hi van plantejar arribava a bon port. Ha estat la nostra alcaldia, 

la primera alcaldia d'ERC des de la República, que ha despertat el gegant. 

 

Van ser mesos i mesos de feina discreta, però vam arribar a un acord amb la Caixa per 

comprar‐lo. Hem pagat 12 milions d’euros perquè creiem que és una oportunitat única 

per transformar la ciutat, per recosir barris.  

 

I  com  sabeu  estem  liderant  un  projecte  innovador  i  il∙lusionant  amb  la  UPC  per 

transformar‐lo en un pol de coneixement que agrupi tota la formació tecnològica que 

fem a  la ciutat  i  la  faci créixer. Perquè volem crear,  retenir  i atraure  talent.  I perquè 

volem que torni a ser un motor econòmic, ara al servei del coneixement.  

 

Hem explicat el projecte arreu. Hem anat al despatx del President, han vingut consellers, 

hem anat al Parlament (en una sessió crec que històrica, amb representants de tots els 
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grups municipals de l'Ajuntament de Manresa: govern i oposició, tots junts). També a 

Madrid, al Senat, al Congrés, i ha vingut la ministra... 

 

Ens hem fet sentir i hem aconseguit 10 milions d’euros dels pressupostos de l’estat per 

iniciar‐lo. La partida directa més gran que mai ha rebut la ciutat. I arribaran més diners, 

de la Generalitat i d’altres administracions. I aquest any per fi, hi haurà màquines a la 

Fàbrica Nova. Hem estat tenaços i ho estem aconseguint. I ens fa molta il∙lusió.  

 

Posem Fàbrica Nova a disposició de tot el país, perquè aquest és un projecte de país! Un 

projecte que ha de contribuir al reequilibri territorial, a donar a Manresa i al territori el 

pes que creiem que han de tenir. Volem situar Manresa al lloc que li correspon. Perquè 

som la capital de la Catalunya central, en un país que volem més avançat, més just, més 

democràtic i més lliure. 

 

5. FEINA INGENT  

 

En definitiva. Hem treballat  intensament per posar projectes transformadors sobre la 

taula  i  ens  hem mogut  per  buscar  el  finançament.  Hem  aprofitat  com molt  poques 

ciutats l'oportunitat dels fons europeus Next Generation. I això vol dir lideratge polític i 

molta feina, sovint invisible, preparant els projectes. Perquè els diners no plouen del cel 

i hem fet els deures d’anar‐los a buscar. 

 

I la feina d’aquests anys l’hem fet amb un ajuntament sanejat, amb un endeutament del 

54,5%, molt lluny del 75%, el límit legal que fixa l’estat. 20 punts per sota! Hem estat 

responsables amb els números  i estem anant més  lluny que mai sense estirar més el 

braç que la màniga. 

 

I  tot plegat,  com deia, en un mandat complex marcat per una pandèmia que ens ha 

canviat la vida i que ens ha fet perdre moltes persones estimades. Una abraçada enorme 

a  tots  els  professionals  d’Althaia,  de  l’ICS,  de  Sant  Andreu  Salut  que  ens  han  cuidat 

durant tot aquest temps i que ho continuen fent! Una abraçada també a l’Alba Vergés 

per tota la feina fets des del Govern i tot el suport amb els reptes que tens a Igualada.  

Hem abocat  esforços  i  recursos per  combatre els  efectes de  la Covid. Vam posar  en 

marxa  un  pla  de  reconstrucció,  acordat  amb  tots  els  grups  municipals  i  amb  la 

participació del teixit social  i econòmic de la ciutat, en el qual vam posar a disposició 

més de 6 milions d’euros.  

 



     
 

#ConstruïmElFutur    18 

M’he allargat, ho sé. He intentat retallar, però trobava que tot era important. Disculpeu.  

I és que fixeu‐vos en el que tenim endavant, en els projectes que aquest mateix any 

començaran a ser realitat: Fàbrica Nova, polígon Pont Nou, parc Tecnològic, Anònima, 

carrer  Guimerà,  nou model  de  residus, més  enllumenat  led,  zona  blava  recuperada, 

soterrament del  tren, museu del Barroc, nova comissaria, nous projectes d’habitatge 

social, ampliació Nou Congost, nou pla de Mobilitat, Torre Lluvià, escola Valldaura, nou 

arxiu, nova seu de la Generalitat... I punts suspensius. 

 

De fet, cada vegada que veig el President em fa broma i em diu: “Avui no presentes cap 

nou projecte? No pareu!”.  

 

Altres amics em diuen: “Manresa està de moda! Només feu que sortir als mitjans”. Deu 

ser veritat que ho estem. I no perquè hagin vingut la Shakira o la Rosalia. Que també... 

 

Bromes a banda. Efectivament, hem posat fil a l’agulla i aquesta ciutat està caminant a 

pas  ferm  per  fer  realitat  aquest  estol  immens  de  projectes  de  futur.  Projectes  que 

sempre suposen millors serveis, equipaments, espais públics. Per generar més activitat, 

més talent i per tant, per millorar la vida de les persones i especialment a les que més 

ho necessiten.  

 

En dos anys  i mig a  l’alcaldia  (fixeu‐vos‐hi: menys de mil dies! Exactament, 927) hem 

plantat totes aquestes llavors. Hem desencallat temes adormits durant dècades. Tenim 

200 milions per fer projectes realitat. Ara, cuidem la terra perquè doni fruits. Sabem que 

en l'administració els cicles són llargs. NO tot es fa avui per demà i sovint ens posem 

nerviosos perquè voldríem anar més ràpid. Però la terra està ben adobada, els fruits ja 

són en camí. I els collirem. 

 

I jo em pregunto: Si en un mandat curt, en pandèmia, amb la guerra i el pitjor context 

socioeconòmic, hem estat capaços de mobilitzar recursos mai vistos i posar fil a l’agulla 

a  tants  projectes...  Què  podrem  fer  en  un mandat  sencer,  de  4  anys,  si  ens  podem 

dedicar  a  treballar  encara  més  intensament??  M’agradaria  sincerament  tenir 

l’oportunitat de demostrar‐ho. 

 

Jo vaig estudiar arquitectura, una professió que m’apassiona. Hauria pogut apostar més 

per aquesta carrera professional, potser lluny de Manresa. Però la ciutat m’ha tibat. Des 

de jove he format part del teixit associatiu i als 20 anys em vaig afiliar a Esquerra. Ara 
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sóc alcalde, que és un orgull immens, i he posat els 5 sentits a treballar per fer avançar 

aquesta ciutat.  

 

El  dia  que  vaig  prendre  possessió  recordava  que  venim  de  lluny.  Som  una  ciutat 

lluitadora i ningú no ens ha regalat res. Ja al segle XIV vam haver de fer pinya i esforçar‐

nos per fer arribar l'aigua i la prosperitat a la ciutat. 

 

També em declarava hereu dels alcaldes republicans. De Selves i Carner, de Marcet i de 

Prunés. I també dels alcaldes de la democràcia: Cornet, Sanclimens, Valls, Camprubí  i 

Junyent. De tots he après coses. 

 

I ara m'agradaria seguir treballant per aquesta ciutat que estimo i que ha de continuar 

creixent.  En  un  mandat  nou,  amb  l’experiència  d’aquests  anys  i  alhora  amb  tota 

l'empenta, l’entusiasme i l’energia per seguir al costat de les persones i fent realitat tots 

aquests projectes que hem engegat. 

 

I vull deixar clar que seguirem endavant, si la ciutat ens fa confiança, oberts SEMPRE a 

tothom. Amb tota la ciutadania i també amb les forces polítiques.  

 

Perquè aquest es el nostre estil. Sumar. Sumar per la ciutat. Teixir aliances i complicitats. 

Per la gent. Aprofitant el millor de cadascú. I així ho seguirem fent. Som positius. Sumem 

forces amb entitats, ciutadania i grups polítics per fer avançar la ciutat. Personalment, 

vull  fugir  de  les  proclames  electorals  absurdes  i  partidistes.  De  la  confrontació,  la 

demagògia, el derrotisme i la falta de respecte. Perquè des de la crítica destructiva no 

es construeix res.  

 

Crec que el 28 de maig de 2023 no hi ha d’haver ni guanyadors ni perdedors. Ha de 

guanyar Manresa. Nosaltres tenim un equip magnífic, que ho serà encara més. I aspirem 

a continuar exercint un lideratge engrescador i inclusiu. Parlant SEMPRE amb tothom i 

comptant SEMPRE amb tothom.  

 

Perquè el meu partit és Manresa. 

 

Avui renovo aquell compromís per seguir transformant la ciutat que estimo. De tor cor, 

compto amb totes i tots vosaltres per seguir la feina i construir el futur. Moltes gràcies.  

 

Moltes gràcies i Visca Manresa! 


